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در اثر كوتاهي مجموعه هايي چون بانك مركزي 
و س�ازمان بورس اوراق بهادار در بحث نظارت 
صحي�ح و بهنگام ب�ر بخش هاي پول�ي و بازار 
س�رمايه كش�ور، نظام تأمين مال�ی اقتصاد به 
مش�كل خورده اس�ت از اين رو افكار عمومي 
خواس�تار انتش�ار صورت ه�اي مال�ي اين دو 
مجموعه اس�ت، اين در حالي اس�ت كه گفته 
مي شود اين مجموعه ها صورت هاي مالي خود 
را به سازمان بازرسي كل كشور تسليم مي كنند. 
به گ��زارش »ج��وان«، وضعيت ش��بكه بانكي و 
همچنين بازار س��رمايه به وضوح نشان مي دهد 
بخش مالي كشور با ضعف ش��ديد نظارت روبه رو 
اس��ت كه البته بخ��ش اعظمي از اي��ن وضعيت 
محصول اقتصاد دولتي و نقتي ايران اس��ت، زيرا 
مدي��ران مجموعه هايي چ��ون بان��ك مركزي و 
همچنين س��ازمان بورس اوراق به��ادار عموماً از 
سوي دولت تعيين مي شوند و از آنجا كه 80 درصد 
اقتصاد ايران دولتي اس��ت، كار نظارت صحيح بر 
بخش پولي و بازار سرمايه بسيار مشكل مي شود، 
زيرا ارتباطات گاه جلوي پياده سازي يك نظارت و 

بازرسي سيستماتيك حرفه اي را مي گيرد. 
همانطور كه مي دانيم بانك مركزي متولي بخش 
پولي كشور است و از س��وي ديگر سازمان بورس 
اوراق بهادار نيز متولي بخش بازار س��رمايه كشور 
است، اگر چه قدمت بانك مركزي حدود يك قرن 
و بازار سرمايه حدود نيم قرن است اما شبكه بانكي 
كش��ور و بازار س��رمايه به دليل ضعف در نظارت 
براي اقتصاد چالش هاي قاب��ل ملاحظه اي پديد 

آورده اند كه س��پرده گذاران بانكي و س��هامداران 
آنها و همچنين بسياري از سهامداران بازار سرمايه 
طعم ضعف نظارت در شبكه بانكي و بازار سرمايه 
را با گوشت و پوست چشيده اند. در اين مقال قصد 
نداريم به خاطرات تلخ بسته بودن نمادهاي بانكي 
و ريزش قابل ملاحظه سودهاي موهوم شناسايي 
ش��ده و افت قيمت ها بعد از بازگشايي سهم روي 
تابلوي بورس بپردازيم، اما ذي نفعان شبكه بانكي 
و بازار سهام حق دارند از كيفيت نظارت بر شبكه 
مال��ي و هزينه ه��ا و درآمدهاي بان��ك مركزي و 
س��ازمان بورس اوراق بهادار مطلع شوند. گفتني 
است شبكه بانكي 90 درصد تأمين مالي اقتصاد را 
برعهده دارد و بازار سرمايه نيز سهمي حدود 5 تا 7 
درصد در تأمين مالي نقش ايفا مي كند، البته تلاش 
مي شود در سهم تأمين مالي بازار سرمايه در اقتصاد 
اغراق شود اما اگر بخواهيم موشكافانه و واقعي به 
اين مهم اشاره كنيم بازار سرمايه سهم چنداني در 

تأمين مالي بازار سرمايه ندارد. 
در اين ميان مدتي است انتقادها از عقب ماندگي 
بازار سرمايه در تأمين مالي اقتصاد شدت گرفته 
است زيرا كارشناسان بسياري از فسادهاي مالي 
را نتيج��ه تكيه عموم فعاليت ه��اي اقتصادي به 
بانك ها مي دانند و بر اين باورند در بازار س��رمايه 
كشور بايد مديراني قوي ورود كنند و به سرعت 
سهم بازار س��رمايه در تأمين مالي اقتصاد ايران 
پررنگ شود، ضمن اينكه عمده حجم نقدينگي به 
شكل شبه پول است و غالب سپرده هاي بلند مدت 
دپو شده است و در عين حال حجم نقدينگي در 

چند سال اخير با رشدي بسيار فزاينده سر از هزار 
و 333 هزار ميليارد تومان درآورده است و بايد اين 
نقدينگي از طريق بازار سرمايه كنترل شود اما بازار 
سرمايه اي كه مرجع سياستگذاري و نظارتي اش 

بسيار مترقي و حرفه اي باشد. 
در پايان در خواس��ت مي ش��ود بر اس��اس اصل 
شفافيت و شفاف سازي، انتشار صورت هاي مالي 
مجموعه هايي چون بانك مركزي و سازمان بورس 
اوراق بهادار در دس��تور كار مراج��ع ذي صلاح و 
تصميم گير قرار گيرد تا از اين رهگذر شاهد اداره 
حرفه اي تر و بي نق��ص اين مجموعه ها باش��يم و 
انتظارات از اين مجموعه ها با امكاناتي كه در اختيار 

آنها قرار مي گيرد، تطبيق يابد. 
   انتقاد دولتي ها از بازار س�رمايه ش�دت 

مي گيرد
در پي انتقادهايي كه اخيراً بت شكن مديرعامل 
بانك مس��كن و همچني��ن نهاوندي��ان معاونت 
اقتصادي رئيس جمهوري به عقب ماندگي بازار 
سرمايه داشته اند، بسياري از كارشناسان معتقدند 
اگر قرار باشد سرمايه خارجي در ايران جذب شود 
اين اتفاق بايد از طريق بازار سرمايه بيفتد، زيرا در 
شرايط كنوني منطقه خاورميانه حضور فيزيكي 
س��رمايه گذار جهت س��رمايه گذاري كمي بعيد 
به نظر مي رس��د اما لازمه اين اتفاق توسعه بازار 

سرمايه كشور است. 
   جذب سرمايه گذار خارجي از طريق بورس 

با اين درجه شفافيت امكانپذير نيست
در همي��ن رابطه نايب رئيس كميس��يون بودجه 

مجلس با اش��اره به حضور كمتر از 0/5 درصدي 
خارجي ها در بورس ايران گفت: براي تحقق رشد 
8 درصدي بايد حداقل 30 ميليارد دلار از طريق 

خريد سهام وارد كشور شود. 
هادي قوامي با بيان اينك��ه بايد به تأمين امنيت 
سرمايه گذارهايي كه وارد مي شوند حساس بود، 
افزود: بايد بستر مناس��بي براي سرمايه گذاري 
فراهم كرد و امنيت سرمايه گذاران داخلي تضمين 
شود، البته بايد به ملاحظات امنيتي، اجتماعي، 
فرهنگي و سياس��ي توجه ش��ود اما ملاحظات 

اقتصادي بايد پررنگ تر باشد. 
اين نماين��ده مجل��س با بي��ان اينك��ه تمامي 
سرمايه گذاري هاي خارجي مستقيم نيست، ادامه 
داد: بخشي از س��رمايه گذاري خارجي به صورت 
س��رمايه گذاري در پرتفوي س��هام شركت هاي 
مختلف اس��ت و براي اينكه يك شركت خارجي 
سهام يك شركتي از ايران را خريداري كند، بايد 
در زماني كه شركت ها در بورس عرضه مي شوند، 
 IFRS با يك زبان مشترك مالي كه به آن نظام
گفته مي شود، صورت هاي مالي را تنظيم كنند 
تا هر شخصي از هر كش��وري بتواند درباره سهام 
هر شركت خاص ايراني براي افزايش بازده سهام 

تصميم بگيرد. 
قوامي عنوان كرد: اين خريد آزادانه سهام توسط 
خارجي ها مستلزم اين بوده كه IFRS در بورس 
ايران پياده شده باشد كه در اين زمينه الزامي وجود 
نداشته و IFRS پياده نشده البته درباره شركت ها 
داده هاي درستي وجود نداشته و اطلاعات را شفاف 
نمي كنند ك��ه اينها موانع س��اختاري براي ورود 
سرمايه گذاري بوده و زيرساخت هاي درستي در 

اين زمينه وجود ندارد. 
وي با بيان اينكه نمي توان تمام س��رمايه گذاري 
را مس��تقيم وارد ك��رد، اف��زود: بخش��ي از ورود 
سرمايه گذاري بايد از طريق خريد پرتفوي سهام 
برخي شركت ها در بورس انجام شود، چراكه اين 
نوع سرمايه گذاران در مالكيت و مديريت دخالت 
ندارند و تنها به دنبال اين هستند كه بازده سهام را 
دريافت كنند و سهامي را كه ١00 تومان خريداري 
مي كنند در پايان سال ارزش آن ١٢0 تومان شود. 

   نياز به تزريق 30 ميليارد دلاري
قوامي با بيان اينكه براي دستيابي به رشد 8 درصدي 
بايد 85 ميليارد دلار سرمايه گذار خارجي وارد شود، 
اظهار داشت: به اين منظور بايد حداقل 30 ميليارد 
دلار از طريق خريد سهام شركت هاي بورسي وارد 
ش��ود. اگر به بورس هايي همانند نيويورك، لندن 
و كشورهاي ش��رقي آس��يا مانند توكيو نگريسته 
شود، می بينيم سهام شركت هاي بورسي از طريق 
شركت هاي خارجي خريداري شده اما در اين زمينه 

بورس ايران تعطيل است. 
وي تصريح ك��رد: چگونه مي توان س��رمايه گذار 
خارجي را وارد كشور كرد، درحالي كه شركت ها 

اطلاعات درست نمي دهند؟

 مهران  ابراهيميان

كسري بودجه، ارز را تك نرخي مي كند!   
سياست ارزي بيش از هر سياست اقتصادي ديگر وامدار تحولات سياسي 
اس��ت آنچنان كه تأكيد بر ارز تك نرخي از ماه ه��اي اول دولت يازدهم 
وزمستان 9٢ از سوي نوبخت معاون رئيس جمهور مطرح شد اما به دلايل 
سياسي – اقتصادي از جمله برجام، انتخابات و حفظ دستاورد كاهش نرخ 
تورم معطل ماند با اين حال ظواهر امر نشان مي دهد عامل اقتصادي كسري 
بودجه بالاخره تك نرخي كردن ارز را يك الزام كرده، از اين رو معاون رئيس 
كل بانك مركزي گفته است: اواخر امس��ال ارز تك نرخي مي شود. چند 
نرخي بودن در نظام اقتصادي پس از انقلاب معم��ولاً بنا به ملاحظات و 
شرايط همواره به ما تحميل شده كه از جمله عوامل مهم آن جنگ، كاهش 
ش��ديد درآمدهاي نفتي و تحريم ها بوده و دولت ها با انگيزه حمايتي به 
خصوص از توليد و تأمين ارزان كالاهاي اساسي تن به اين موضوع داده اند 
و تقريباً بيشتر اين سال ها با چند نرخي بودن ارز مواجه بوده ايم ولي هر جا 

تبعيض قيمتي وجود داشته باشد رانت و مفسده اي هم ايجاد مي شود.
بر اساس آنچه در كتاب اقتصاد سياسي جمهوري اسلامي آمده است، در ايران 
در دوران جنگ و تا مدتي پس از آن ارزهاي خارجي تا شش نرخ عرضه مي شده 
و شواهد نيز نش��ان مي دهد در دوران اوج تحريم ها تا چهار نرخ هم رسيده و 
طبيعي است كه برخي افراد حقيقي و حقوقي بسته به سطح دسترسي و ميزان 
رابطه با صاحبان قدرت از رانت آنها اس��تفاده كرده و مي كنند. خوشبختانه 
به اس��تناد تجارب چند دهه اخير و تجربه موجود كشورهاي مختلف، همه 
كارشناسان اقتصادي و سياسي متفق القول بر تك نرخي كردن ارز تأكيد دارند 
و بر اين باورند تخصيص بهينه منابع با تك نرخ بودن ارز در اقتصاد بهتر صورت 
مي گيرد اما اينكه چرا پس از برجام و پشت سر گذراندن بحران كسري بودجه 
شديد در دوران تحريم اين موضوع جنبه عملياتي به خود نگرفته بيشتر از هر 

چيزي  دليل انگيزه هاي سياسي بوده  است. 
 اين انگيزه هاي سياسي همواره مانع بزرگي بر سر راه سياستگذاري هاي 
درست اقتصادي مي شوند اما در نهايت با هزينه اي سنگين تر بر اساس 

منطق علم اقتصاد به جامعه و سياستمداران تحميل مي شوند. 
اكنون نيز شرايط اقتصاد با كسري بودجه 37 هزار ميليارد توماني )به استناد 
س��خنان دكتر نوبخت معاون رئيس جمهور( دولت را ب��ه عنوان بزرگ ترين 
عرضه كننده ارزهاي خارجي مجبور كرده تا براي تراز هزينه ها و درآمدها به 
افزايش قيمت دلار به بهانه تك نرخي كردن روي آورد. با اين حال اين اقدام اگر 
چه به نوعي چاپ پول و ناتواني در حفظ ارزش پول ملي از سوي دولت است 
اما در صورت محقق شدن آن موجب انضباط بيشتر دولت و حذف رانت هاي 
احتمالي ناشي از دو نرخي بودن ارز مي شود كه اقدامي ميمون و مبارك است، 
هر چند در صورت اجراي زودتر آن، هزينه اي كمتر و شوكي ضعيف تر به جامعه 
و فعالان اقتصادي وارد مي شد، البته ش��واهد نشان مي دهد حركت دولت به 
سوي قيمت بازار آزاد ارز با حذف تدريجي بخش هاي مختلف از جمله ارزهاي 
مسافرتي در دس��تور كار قرار گرفته اما در عين حال بايد مراقب شكل گيري 
تورم انتظاري در اين بازار بود، زيرا حجم نقدينگي بيش از ١300 هزار ميليارد 
توماني كه در اختيار افراد حقيقي و حقوقي اس��ت، خ��ود مي تواند از عوامل 
مشدد شكل گيري دوباره بازار زير زميني ارز و تحريك تقاضا در اين بازار باشد.  
بايد اميدوار به تدبير بانك مركزي بود كه در مسير تدريجي تك نرخي كردن 
ارز پيش بيني هاي لازم را ديده باشد و به گفته سيف رئيس كل بانك مركزي 
»برقراري روابط بانكي بين المللي در سطح مطلوب« محقق شده باشد، وگرنه 
مانند سال پاياني دولت دهم دارندگان نقدينگي زياد اعم از بانك ها و دولت از 
مس��ابقه افزايش نرخ ارز هر دو از حل مشكلات خود خوشحال مي شوند و در 
سرفصل هاي حسابداري خود سود شناسايي مي كنند در حالي كه اين سود و 

رفع كسري بودجه به بهاي تضعيف قدرت خريد مردم تمام مي شود.

هزينه ماهانه بانك مركزي و سازمان بورس چقدر است؟

صورت هاي مالي بانك مركزي و سازمان بورس منتشر شود

رئيس سازمان ملي بهره وري از سنجش بهره وري 
در پنج دستگاه با نام هاي بانك مركزي، سازمان 
برنامه و بودجه، صدا و س�يما، محيط زيس�ت و 
سازمان انرژي اتمي با ابلاغ معاون رئيس جمهور 
خبر داد و گفت: موجودي سرمايه در بخش نفت 
و گاز به دليل تحريم ها بلااستفاده بود، بنابراين 
ش�رايط پي�ش رو بس�يار حائز اهميت اس�ت. 
به گ��زارش »ج��وان«، رؤيا طباطبايي ي��زدي روز 
گذش��ته در نشس��ت خبري با حضور خبرنگاران 
با اشاره به دس��تورالعمل س��نجش بهره وري پنج 
دستگاه با ابلاغ معاون رئيس جمهور اظهار داشت: بر 
اين اساس، بهره وري در بانك مركزي، صدا و سيما، 
محيط زيست، س��ازمان برنامه و بودجه و سازمان 
انرژي اتمي سنجش خواهد ش��د. رئيس سازمان 
ملي بهره وري گفت: امكان سنجش سهم بهره وري 
در رشد سه ماهه سال 96 به دليل نرسيدن اطلاعات 
از بانك مركزي وجود ندارد، برنامه ريزي داريم كه 
بتوانيم سهم بهره وري را در بخش اقتصاد به دست 
آوريم، اما جزئيات و ديتاي ريز از بخش ها وجود ندارد 

و نتوانسته ايم اين اطلاعات را به دست بياوريم. 
وي با بيان اينكه در سال 93 تا 95 سهم بهره وري 
در رشد محاسبه شده و ميانگين آن 4/55 درصد 

بوده كه اين رقم ٢/9١ واح��د از طريق بهره وري 
است، گفت: نبايد نسبت به اين رقم از بهره وري 
هيجان زده ش��ويم، چراكه موجودي سرمايه در 
بخش نفت و گاز به دليل تحريم ها بلااس��تفاده 
بود، بنابراين شرايط پيش رو بسيار حائز اهميت 
است. وي ادامه داد: بهره وري بايد در يك دوره ١5 
تا ٢0 ساله بررسي شود و در كوتاه مدت نمي توان 

محاسبات درستي داشت.
 اين مقام مس��ئول در پاسخ به اين س��ؤال كه با 
توجه به رقم رش��د 7 درصدي اعلامي از س��وي 
مركز آمار چرا س��هم بهره وري به دس��ت نيامده 
اس��ت، گفت: مبناي اطلاعات و به دست آوردن 
بهره وري، آمارهاي بانك مركزي است و سازمان 
از ديتاي آنها استفاده مي كند. فقط براي به دست 
آوردن بهره وري نيروي كار از آمارهاي مركز آمار 

استفاده مي كنيم. 
طباطبايي خاطرنشان كرد: اطلاعات موجودي 
س��رمايه را فقط بانك مركزي ارائ��ه مي دهد و 

براساس آن نقش بهره وري به دست مي آيد. 
رئيس سازمان ملي بهره وري گفت: هفته پاياني 
ش��هريورماه همايش بين الملل��ي هزينه يابي به 

مدت سه روز در تهران برگزار خواهد شد.

رئيس سازمان ملي بهره وري خبر داد 
 سنجش بهره وري 5 دستگاه  مهم

 رئيس كانون عالي شوراهاي اسلامي كار مطرح كرد
 بعد از 3 سال كار مستمر

بايد قرارداد دائم با كارگر بسته شود
يك مقام ارشد كارگري با بيان اينكه بيش از ۹3 درصد قراردادهاي كارگران 
در ايران موقت است، گفت: در چنين شرايطي امنيت شغلي دغدغه اصلي 
كارگران به شمار مي رود و با توجه به تأكيد مقام معظم رهبري، كارفرمايان 
وظيفه تأمين امنيت شغلي كارگران را برعهده دارند، اين در حالي است 
كه در برخي كشورها ۲0 تا 30 درصد كارگران مي توانند با قرارداد موقت 
مشغول كار شوند واگر فردي سه سال مس�تمر در كاري اشتغال داشته 
باشد ماهيت اين كار مس�تمر اس�ت و بايد با او قرارداد دائم بسته شود. 
رئيس كانون عالي شوراهاي اسلامي كار گفت: اگر به دنبال ارتقاي بهره وري در 
محيط كار هستيم بايد به سمت و سويي برويم كه كارگر علاقه مند و دلبسته كار 
شود. اگر حقوق و مزاياي كارگر از طريق حساب بانكي پرداخت شود، تخلفات 
مربوط به قراردادهاي سفيد به حداقل مي رسد. اوليا علي بيگي اظهارداشت: 
نبود امنيت شغلي موجب مي شود كارگر آسيب ببيند و كار به مخاطره بيفتد. از 
طرفي شرافت نيروي كار مخدوش شده و عزت و آزادگي از تشكل هاي كارگري 
گرفته ش��ود، به نحوي كه نماينده كارگري كه خودش قرارداد سه ماهه دارد 
وقتي مي بيند بعد از سه ماه مصونيت ندارد، نمي تواند به وظايف صنفي خود 
عمل كند. وي با بيان اينكه قراردادهاي سفيد امضا كمكي به بهره وري محيط 
كار، توليد و نيروي كار نمي كند، ادامه داد: احساس مي كنيم اراده اي براي حذف 
قراردادهاي سفيد نيست و اميدواريم روزي برسد امضاي چنين قراردادهايي را 
شاهد نباشيم. ايران جزو 50 كشوري است كه به سازمان جهاني كار ملحق شده 
و بايد به توصيه هاي اين سازمان عمل كند اما در مورد قراردادهاي كار هنوز 

نتوانسته ايم اقدام و موضع مشخصي داشته باشيم. 
به اعتقاد وي اگر اراده اي براي ساماندهي قرارداد كار وجود داشته باشد 
هم مي توان از الگوهاي سازمان جهاني كار استفاده كرد و هم قرارداد را 
به نحوي تنظيم كرد كه نيروي كار دغدغه امنيت شغلي نداشته باشد. 
علي بيگي قراردادهاي سفيد امضا را مورد اشاره قرار داد و گفت: در عصر 
ارتباطات و اطلاعات قرار داريم و دولت الكترونيك حاكم است، بنابراين 
اگر كارفرماي��ان را مكلف كنيم هرگونه پرداختي به ني��روي كار اعم از 
حقوق و مزايا را از طريق حساب هاي بانكي انجام بدهند، تخلفات مربوط 

به قراردادهاي سفيد به حداقل مي رسد.   
---------------------------------------------------

 پيش فروش ۴ تا ۶ ماهه سايپا ۱۱۱ 
با وجود اعلام توقف توليد 

با وجود اعلام مس�ئولان س�ايپا مبني بر توقف توليد س�ايپا 111، 
گروه س�ايپا اين خ�ودرو را با موع�د تحويل چهار تا ش�ش ماهه 
پيش فروش كرد كه نشان از احتمال ادامه توليد اين محصول دارد. 
به گزارش فارس، با وجود اينكه سايپا از توقف توليد سايپا ١١١ در اوايل 
شهريور ماه خبر داد، اين خودرو با پيش پرداخت 6 ميليون توماني و موعد 
تحويل آذر، دي و بهم��ن 96 به صورت اينترنت��ي و همچنين از طريق 
نمايندگي هاي سايپا پيش فروش شد. قبلًا اعلام شده بود كه پايان توليد 
خانواده ايكس ١00 )خانواده پرايد( زودتر از موعد تعيين ش��ده از سوي 
سازمان ملي استاندارد به س��ايت هاي توليدي گروه سايپا اعلام شده و 
شركت هاي توليدكننده نسبت به برنامه ريزي و توقف توليد اين خودروها 
اقدام كرده اند. به اين ترتيب اعلام شد كه توليد سايپا ١١١ از نهم شهريور 
ماه متوقف شده است. هرچند در بخشنامه فروش سايپا نيز مهلت ثبت نام 
براي پيش فروش اين خودرو ششم شهريور اعلام شده بود، اما باز هم تعيين 

مدت تحويل چهار تا شش ماه براي اين خودرو قابل تأمل است. 
---------------------------------------------------

از جيب مسكن مهر مي خورند فحش هم مي دهند!
 دولت يازدهم 5 هزار ميليارد تومان 

زمين مسكن مهر فروخته است  
محمود احمدي نژاد با ادعای اينكه از جيب مسكن مهر مي خوريد بعد به 
آن هم فحش مي دهيد؟ !و اين خيلي بي انصافي است، ادعا كرده است: 
دولت فعلي در يك مورد 5000 ميليارد تومان از زمين هاي مسكن مهر را 
فروخت كه بايد اين را صرف امور زيربنايي، مسجد،  درمانگاه و مدرسه 
و... مي كرد اما صرف جاي ديگري كرده و از اين موارد باز هم هس�ت !

عضو مجمع تشخيص مصلحت با اشاره به اينكه براي 4 ميليون و 300 هزار 
واحد مس��كوني برنامه ريزي ش��د در دفاع از جانمايي هاي طرح مسكن مهر 
گفت: جانمايي ٢ميليون و ١٢0 هزار مس��كن مهر در روستاها كه در داخل 
روستا ها بوده و از يك ميليون و ١80 هزار واحد طراحي شده در شهر ها حدود 
يك ميليون و 60 هزار واحد آن خود مالك بوده اند كه حدود ٢00 هزار واحد 
از آنها در بافت فرسود و حدود 400 هزار واحد آن در داخل شهر هاي كوچك 
)زير ٢5هزار نفر( ساخته شده است. وي ادامه داد: حدود 400 هزار واحد در 
شهر هاي بزرگ با جانمايي در ١7 شهرجديد ساخته شده است و همه اين بحثي 
كه در مورد جانمايي مي كنند درباره اين مسكن هاست كه ١6 شهر جديد را 

دولت ها و وزراي قبلي از جمله وزير مسكن فعلي طراحي كرده اند !
وي با بيان اينكه تنها ش��هر طراحي ش��ده در دولت دهم شهر جديد 
سهند در تبريز بوده و اگر اشكالي دارد، مي توانند آن را نقد كنند، گفت: 
 شهر هايي مانند پرديس انديشه و ملاصدرا را ديگران طراحي كرده اند. 
وي با بيان اينكه براي امور زيربنايي اين شهر كه با وزارت خانه های نفت و 
نيرو قرارداد بسته ايم و پول آن را هم داده ايم، گفت: اگر خدمات زير بنايي 
در دولت يازدهم به دارندگان مس��كن مهر جديد اعطا نشده كم كاري 
بوده است. رئيس جمهوري اسبق درباره اثر تورمي مسكن با ايجاد خط 
اعتباري و افزايش پايه پولي گفت: خلط مبحثي مي كنند كه اثر شوك 
ارزي و عوامل داخلي و خارجي را به حساب مسكن مهر مي گذارند. البته 
به تعبيري اين كار )تورم زا بودن مسكن مهر( درست است اما تورم 3 – ٢ 

درصدي براي ايجاد رونق واشتغال بوده است.

 تشديد فعاليت هاي بازارياب ها در كوچه و بازار
و فضاي مجازي  

 سهم كالاي خارجي وارداتي و قاچاق
از بازار ايراني در حال رشد است

توليدكنندگان خارجي به لطف واردكنندگان و قاچاقچيان در حال 
رشد سهم خود از بازارهاي ايران هس�تند به  طوري كه اين روزها 
افرادي از ابتداي روز تا پاسي از ش�ب در كوچه و بازار مي چرخند 
تا كالاهاي خارجي را به ش�كل ارتباط ميداني با م�ردم به فروش 
رس�انند و جالب اينكه قيمت اين كالاها از كالاي مش�ابه داخلي 
پايين تر است و خدمات پس از فروش و گارانتي نيز براي اين كالاها 
موجود است، در اين ميان در صورت تداوم اين اوضاع اسفناك واقعاً 
توليد و اشتغال در اقتصاد ايران اوضاع بحراني تری پيدا مي كند. 
به گزارش »جوان«، بازاريابي براي كالاهاي خارجي كه مشخص نيست 
به طور رسمي يا غيررس��مي )قاچاق( وارد شده اند همچنان در كوچه 
و بازارهاي شهرهاي مختلف كشور ادامه دارد و گويي استقبال از اين 
كالاها به دليل مطلوبيت قيمت و كيفيت و خدم��ات پس از فروش و 
گارانتي در حال رشد است، با اين شرايط بي شك توليد و اشتغال و طرف 
تقاضا در اقتصاد كلان ايران آسيب مي بيند زيرا تقاضا با كالاي خارجي 
پاسخ داده مي شود. از موادغذايي گرفته تا لوازم خانگي توسط بازاريابان 
در كوچه و خيابان ها به مردم معرفي مي شود و جالب اينجاست تلفن 
مغازه دار و رهگذر توس��ط اين بازاريابان اخذ مي شود تا از اين پس در 
فضاي مجازي كار بازاريابي و خريد و فروش انجام شود، بدين ترتيب 
بايد عنوان داشت كه بازار ديگر مكاني نيست كه عرضه و تقاضا به هم 
برسند و معامله كنند بلكه اقتصاد سنتي ايران با پديده فناوري ارتباطات 
و اطلاعات دچار دگرگوني اس��ت و در فضاي مجازي هر گونه كالايي 

خريد و فروش مي شود از حلال و حرام گرفته تا مجاز و غير مجاز. 
در اين بين اين نگراني مطرح مي شود كه تكليف توليد داخل، اشتغال 
و شبكه رسمي كه طي دهها سال گذش��ته براي توليد، توزيع و عرضه 
شكل گرفته است، چيست، آيا اين ش��بكه بايد خود را به دگرگوني ها 
عادت دهد و اين وضعيت را بپذيرد يا اينكه مي شود با آن مقابله كرد، 
اشتغالي ايجاد مي شود و شايد مشاغلي هم از دست برود اما سياستگذار 

و قانونگذار بايد صرفه و صلاح اين وضعيت را ارزيابي كنند. 
  انتقاد شديد از پديده قاچاق رسمي

در اين ميان ايسنا در گزارش��ي به نقل از فعالان صنعت لوازم خانگي 
عنوان داش��ته اس��ت كه بيش از 90 درصد توزيع كنندگان كالاهاي 
قاچاق مجوز ندارند و طب��ق آمارهاي موجود در ح��وزه لوازم خانگي 
تنها حدود ١5 درصد از بازار ايران در اختي��ار توليدكنندگان داخلي 
و برندهاي ايراني است و 85 درصد س��هم بازار را برندهاي خارجي از 
جمله محصولات كره اي تشكيل مي دهند. به گفته فعالان صنعت لوازم 
خانگي، بيش از 90 درصد توزيع كنندگان كالاهاي قاچاق مجوز ندارند و 
اين مسئله بارها و بارها مورد اعتراض كساني قرار گرفته كه ماليات و حق 

عضويت خود را پرداخت كرده و به طور شفاف فعاليت مي كنند. 
در تمامي كش��ورهاي دنيا هنگام فروش محصولات همه چيز مانيتور 
و در سيستم هاي مكانيزه فروش ثبت مي شود تا با استفاده از كدهاي 
رهگيري و شناسايي مشتري بتواند از صحت كالاي خود مطمئن شود؛ 
مس��ئله اي كه در ايران وجود ندارد و به راحتي كالاهاي قاچاق توسط 
برخي فروشندگان عرضه مي شود. فعالان بازار عقيده دارند تعداد بسيار 
كمي از محصولات توسط كوله برها يا برخي افراد به صورت جزئي و با 
تعداد اندك به كشور وارد مي شود و اين پديده قاچاق رسمي است. به 
گفته فعالان اين صنعت، لوازم خانگي كوچك بالاي 80 درصد س��بد 
لوازم خانگي قاچاق را تشكيل مي دهد و حدود ٢0 درصد محصولات 
قاچاق عرضه شده در بازار، لوازم خانگي بزرگ هستند. طبق آمارهاي 
موجود تنها حدود ١5 درصد از بازار اي��ران در اختيار توليدكنندگان 
داخلي و برندهاي ايراني است و 85 درصد سهم بازار را برندهاي خارجي 

از جمله محصولات كره اي تشكيل مي دهند.

  گزارش  2

هادی غلامحسینی
  گزارش  یک

خواهان رونوشت حصر وراثت به شرح دادخواست تقدیمی ثبت شده به کلاسه 9609985500200277 از این شورا 
درخواست گواهی حصر وراثت نموده و چنین توضیح داده که شادروان ابراهیم محبی فرزند عابدین به شناسنامه 

966 صادره از زابل در تاریخ 1396/6/3 در اقامتگاه دائمی خود بدرود حیات گفته و ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است به :
1. لیلی محبی فرزند ابراهیم به ش.ش: 1390 صادره از زاهدان فرزند متوفی         2. لاله محبی فرزند ابراهیم به ش.ش: 1032 صادره از زاهدان فرزند متوفی 
3. علی اکبر محبی فرزند ابراهیم به ش.ش: 10514 صادره از زاهدان فرزند متوفی      4. جواد محبی فرزند ابراهیم به ش.ش: 40 صادره از زاهدان فرزند متوفی 
5. داود محبی فرزند ابراهیم به ش.ش: 103 صادره از زاهدان فرزند متوفی.   اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور یک نوبت آگهی می گردد تا چنانچه 
شخصی اعتراضی دارد و یا وصیت نامه اي از متوفی نزد او می باشد از تاریخ نشرآگهی ظرف مدت یک ماه به این دادگاه تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد.
/م الف: 2038                    محمدرضا طاهري نسب- قاضی شوراي حل اختلاف شماره یک زاهدان  

آگهی رونوشت حصر وراثت 

آگهى دعوت به مناقصه عمومی شماره 96/97/13

اداره کل راهداري و حمل و نقل جاده اي استان گلستان در نظر دارد مناقصه بهسازي و روکش آسفالت محور روستایی کردکوي- درازنو  به شماره96/97/13 
را از طریق سامانه الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل فراخوان مناقصه از دریافت و تحویل اسناد مناقصه تا ارسال دعوتنامه از طریق درگاه سامانه 
الکترونیکی دولت (ستاد) انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضاي 
از طریق سامانه ستاد  مناقصه عمومی  اسناد  و  اطلاعات  انتشار در سامانه 96/6/16 می باشد  تاریخ  مناقصه محقق سازند.  در  را جهت شرکت  الکترونیکی 
از طریق سامانه:  پیشنهادها  پاسخ  ارسال  تاریخ 96/6/24    - مهلت  مناقصه: ساعت 00: 19  اسناد  ارسال خواهد شد.   - مهلت دریافت  مناقصه گران  به 
اداري،  بسیج، سایت  میدان  گرگان،  مناقصه گزار:  دستگاه  تماس  اطلاعات   - مورخ 96/7/6     11 بازگشایی: ساعت  تاریخ   - تاریخ 96/7/5     13:00 ساعت 
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وزارت راه و شهرسازي 
سازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي 
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اول مهرم�اه ب�ر اس�اس ابلاغي�ه وزارت صنع�ت، مع�دن و 
تج�ارت برچس�ب قيم�ت از روي 11 گ�روه كالايي ك�ه اغلب 
آنه�ا محص�ولات غذاي�ي هس�تند، ح�ذف خواهد ش�د، در 
حالي ك�ه هنوز اجماع كارشناس�ي بر س�ر اين ط�رح صورت 
نگرفت�ه و زيرس�اخت قانون�ي آن ني�ز فراهم نش�ده اس�ت. 
رئيس سازمان حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان گفت: هدف 
از اجراي اين طرح رقابت سالم اقتصادي بين توليدكنندگان و رسيدن 
كالاي ارزان به دست مصرف كنندگان اس��ت كه اگر قيمت هاي اين 
كالاها در بازار افزايش يابد دولت مي تواند با دستور مقام عالي وزارت 
اين بخشنامه را ملغي كند. به گزارش ايسنا، در روزهاي پاياني صدارت 
محمدرضا نعمت زاده در وزارت صنع��ت، معدن و تجارت، طرحي كه 
بيش از دو سال توسط برخي توليدكنندگان و اصناف مطرح و پيگيري 
مي ش��د و در انتظار تأييد وزير بود، بالاخره در قالب ابلاغيه اي مجوز 

اجراي محدود و آزمايشي را دريافت كرد و با تأييد محمد شريعتمداري، 
وزير فعلي صنعت، معدن و تجارت در روزهاي آينده به جريان مي افتد. 
اين طرح با عنوان »حذف برچسب قيمت از روي كالا« از سوي اصناف 
و توليدكنندگان مطرح ش��د تا فضا را براي رقابت اقتصادي سالم بين 
توليدكنندگان فراهم كند يا به عبارت ساده تر سلطه دلالان و شبكه 

مافياي توزيع را بر بازار و قيمت ها كاهش دهد. 
    اميد منتقدان به فرمان لغو وزير!

اما با تمام اين احوال س��يدمحمود نوابي رئيس س��ازمان حمايت 
مصرف كنندگان و توليدكنندگان عنوان كرد كه اجراي اين طرح از 
ابتداي مهر ماه به صورت آزمايشي در كالاهاي درجه 3 كه كالاهاي 
اساسي مردم نيستند اجرا خواهد ش��د و هدف از اجراي اين طرح 
رقابت س��الم اقتصادي بين توليدكنندگان و رسيدن كالاي ارزان 
به مصرف كنندگان اس��ت كه اگر قيمت هاي اي��ن كالاها در بازار 

افزايش يابد دولت مي تواند با دستور مقام عالي وزارت اين بخشنامه 
را ملغي كند. 

    ابلاغ مجدد بخشنامه با وجود اعلام بي طرفي!
شريعتمداري با همه اما و اگرهايي كه پشت اين طرح بود، ابلاغيه 
وزير پيش��ين را در اين باره تأييد كرد و با اف��زودن هفت قلم كالا 
راگس��ترش داد اما آقاي وزير فقط چند روز پس از ابلاغ مجدد  آن 
آن، اين طرح را داراي ايراد دانست. حالا پاي سخنگوي دولت نيز به 
اين ماجرا باز شده است و خواستار پاسخگويي وزارت صنعت، معدن 
و تجارت درباره اين طرح شده اس��ت، چراكه مغايرت طرح حذف 
برچسب قيمت از روي كالا وجوه واضحي دارد. محمدباقر نوبخت، 
سخنگوي دولت و رئيس سازمان مديريت و برنامه ريزي ايران نيز 
گفت كه »اين تصميم براي چند قلم كالاي بهداشتي بوده زيرا طبق 

قانون بايد كالاها برچسب قيمت مصرف داشته باشند.«

نوابی: در اثر حذف درج قيمت اگر قيمت ها افزايش يابد، مصوبه ملغي مي شود
نوبخت: طبق قانون كالا بايد برچسب قيمت داشته باشد، حذف درج قيمت براي چند كالاي بهداشتي بود
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